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[Ministeren for skatter og afgifter] 

Jeg vil gerne takke for den tilslutning, dét- 
te lovforslag har fået. Jeg er enig i, at det vil 
være heldigt, at nogle af disse spørgsmål 
drøftes i skatte- og afgiftsudvalget,,for det er 
teknisk vanskeligt stof. 

Jeg skal ikke blande mig i duellen mellem 
hr. Thoft og fru Aase Olesen, men jeg vil 
gerne i denne sag i hvert fald komme fru 
Aase Olesen til meget kraftig undsætning, 
hvis det skulle være nødvendigt, for den for- 
enkling, der er sket både med den tidligere 
refererede lov og med denne lovgivning, 
nemlig at vi ikke længere skal have denne 
lidt subtile sondring mellem forbedring og 
vedligeholdelse, er i hvert fald en god ting. 

Hvad angår ikrafttrædelsestidspunktet, må 
jeg understrege, at formålet med at udsætte 
ikrafttrædelsen er at undgå, at loven på no- 
gen som helst måde får tilbagevirkende kraft. 

(Kort bemærkning). 

Aase Olesen (RV): 
For nu lige at undgå misforståelser: vi me- 

ner ikke, det er en god ting generelt at undgå 
at skelne mellem forbedringer og vedligehol- 
delse. Jeg ville bare sikre mig det, så vi ikke 
risikerer andre forslag affødt af det, ministe- 
ren sagde her. Men altså på dette begrænse- 
de, specielle felt ja. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behand- 
- ling 
vedtoges uden afstemning. 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

skatte- og afgiftsudvalget. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg det 
som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

15) Første behandling af lovforslag nr. L 51: 
Forslag til lov om ændring af lov om afgift 

af benzin. 
Af Tommy Dinesen (SF) m.fl. 
(Fremsat 10/2 84). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Ministeren for skatter og afgifter (Foighel): 
Forslaget går ud på, at veteranjernbaner,, 

der bruger benzindrevne motorvogne, frita- 
ges for afgift af benzin. Forslaget er begrun- 
det med, at det er urimeligt at lægge hindrin- 
ger i vejen for denne form for kulturel akti- 
vitet. 

Jeg vil gerne understrege, at jeg naturligvis 
er positivt stemt over for bevarelsen af de 
efterhånden mange veteranjernbaner her- 
hjemme, og jeg vil gerne udtrykke min aner- 
kendelse af, at disse foreninger satser så store 
ressourcer i form af frivillig arbejdskraft og 
økonomiske midler på deres fritidsinteresse, 
som de jo gør. 

Imidlertid skal spørgsmålet om fritagelse 
for benzinafgift ses i en større sammenhæng. 
Forholdet er nemlig det, at al persontrans- 
port, der udføres af benzindrevne køretøjer, 
lige fra fritidskørsel til nødvendig arbejds- 
kørsel og livsnødvendig ambulancekørsel, er 
pålagt benzinafgift. Der betales også ben- 
zinafgift af al godstransport, der sker med 
benzindrevne varevogne. Der er heller ingen 
afgiftsfritagelse for kulturelle og sportslige 
aktiviteter som f.eks. motor- og søsport, lige- 
som fodboldklubber ikke er fritaget for afgif- 
ten af den benzin, der bruges i plæneklippe- 
re. Jeg kan derfor vanskeligt se nogen rime- 
lig begrundelse for at give afgiftsfritagelse til 
en enkelt fritidsaktivitet som veteranjernba- 
nen Dalmose-Skælskør. Jeg kan tilføje, at 
veteranjernbaner, der bruger kul i lokomoti- 
verne, heller ikke er fritaget for afgiften af 
kul. 

Jeg kan derfor af hensyn til konsekvenser- 
ne, ud over at udtrykke min sympati, ikke 
give tilsagn om støtte til lovforslaget. 

Stavad (S): 
Også her skal jeg gøre et par bemærknin- 

ger, da mit partis ordfører i denne sag, hr. 
Bakholt, er forhindret i at være til stede. 

Dette lovforslag har den helt klare kvali- 
tet, at det er et overskueligt forslag, som man 
ikke behøver at bruge mange timer på at sæt- 
te sig ind i, og jeg skal kun gøre den be- 
mærkning, at vi i det videre arbejde i udval- 
get vil forholde os positivt til forslaget. 
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Aagaard (KF): 
Selv om hr. Stavad finder dette forslag 

overskueligt, kan jeg på mit partis vegne 
fuldt ud tilslutte mig de bemærkninger, som 
lige er fremført af skatteministeren, hvorfor 
jeg heller ikke på mit partis vegne kan give 
tilsagn om støtte til dette lovforslag. 

Bente Nielsen (V): 
Da mit partis ordfører i denne sag, hr. 

Skrumsager Skau, er forhindret i at være til 
stede, skal jeg på venstres vegne gøre nogle 
ganske få bemærkninger til dette lovforslag. 

Forslaget om at friholde veteranjernbaner 
for den almindelige afgift på benzin med den 
begrundelse, at det er en kulturel aktivitet, 
kan være vanskelig at forstå. Hvis man skul- 
le tage konsekvensen af denne indstilling, er 
der vist en hel del, således som skatte- og 
afgiftsministeren allerede har været inde på, 
der kan henføres under kulturelle aktiviteter, 
og som i dag ikke er fritaget for en sådan 
beskatning. Desuden kan det være lidt van- 
skeligt at forstå, at netop veteranjernbaner 
bruger meget benzin, og at dette forbrug er 
økonomisk tyngende for banernes drift. Nor- 
malt må man da gå ud fra, at veteranjernba- 
ner anvender damplokomotiver, og sådanne 
producerer som regel dampen på basis af kul 
eller koks og ikke benzin. 

Aase Olesen (RV): 

Jeg har ikke så meget pænt at sige om det- 
te lovforslag. Det kan selvfølgelig være me- 
get godt at støtte veteranjernbaner, men jeg 
synes, SF kunne have gjort sig den ulejlighed 
at prøve at imødegå den modargumentation, 
som man formentlig har kendt. Alle de til- 
fælde, som ministeren opremsede -  og så 
glemte han endda olie til seletøj og hove, og 
hvad ved jeg -  hvor man betaler afgift ved 
alle mulige andre aktiviteter, synes jeg godt 
SF kunne have gjort sig ulejlighed med at 
sige noget om, i forslaget. Man siger ikke 
spor andet, end at man synes, det er urime- 
ligt at lægge hindringer i vejen for denne 
form for kulturel aktivitet. Som ministeren 
påpegede, kan der godt foregå kulturel akti- 
vitet, selv om folk skal betale olieafgift, og 
derfor ser jeg egentlig ikke nogen grund til at 
lave noget ganske specielt på dette område. 
Man må jo forudse, at der ville komme alle 

mulige andre ansøgninger om fritagelse for 
olieafgift, hvis man gik ind for dette her. 

Ove Jensen (FP): 
Som det er blevet sagt af andre ordførere, 

er det et overskueligt forslag, SF her har 
fremsat om veteranjernbaner. Ifølge de spar- 
somme bemærkninger til lovforslaget skøn- 
nes de økonomiske konsekvenser at være 
ubetydelige, men det må de jo så også være 
for veteranjernbanerne, og så er der vel 
ingen grund til at ændre loven. 

Tommy Dinesen (SF): 

Jeg vil give de ordførere, der var inde på 
det, ret i, at det er et nemt og overskueligt 
forslag, og det er netop derfor, at vi har 
fremsat det. Det er da rigtigt, at der er man- 
ge andre steder, hvor man kunne komme 
med de samme argumenter, og der er nogle 
af dem, som jeg også har fået at vide senere, 
som jeg nok ikke ville støtte, men f.eks. så- 
dan noget som veteranskibe ville mit parti og 
jeg gerne støtte. 

Når vi har fremsat lovforslaget, er det 
bl.a., fordi vi finder, at der er mange af den 
slags aktiviteter, man godt kunne støtte, også 
fordi folk i fremtiden også skal have nogle 
fornuftige fritidsfornøjelser. Men jeg vil ger- 
ne indrømme, at der er flere problemer i det, 
end jeg var klar over, da vi udarbejdede for- 
slaget i partiet. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

skatte- og afgiftsudvalget. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg det 
som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Meddelelser fra formanden: 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Der er ikke mere på dagsordenen. 
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[Fjerde næstformand] 

Medlemmer af folketinget Aase Olesen 
(RV), Bernhard Baunsgaard (RV), Lone Dyb- 
kjær (RV) og Niels Helveg Petersen (RV) har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om løbende 
regelsanering på det familie- og socialpolitiske 
område. 

(Beslutningsforslag nr. B 66). 

Medlemmer af folketinget Agerschou (SF), 
Tommy Dinesen (SF), Birthe Hansen (SF) og 
Ebba Strange (SF) har meddelt mig, at de 
ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om afprøv- 
- ning af ikke-autoriserede lægemidler og hel- 
bredelsesmetoder. 

(Beslutningsforslag nr. B 67). 

Medlemmer af folketinget Torben Lund 
(S), Svend Andersen (S), Bakholt (S), Baads- 
gaard (S), Knud Damgaard (S), Lissa Mathi- 
asen (S) og Kaj Poulsen (S) har meddelt mig, 
at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om frem- 
skaffelse og finansiering af  boliger for ældre 
og personer med handicap. 

(Beslutningsforslag nr. B 68). 

Medlemmer af folketinget Maisted (FP) og 
Arentoft (FP) har meddelt mig, at de ønsker 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om opfor- 
dring til udenrigsministeren om ikke at udnytte 
den af finansudvalget den 7. marts 1984 til- 
trådte bevilling til Den internationale Udvik- 
lingssammenslutning. 

(Beslutningsforslag nr. B 69). 

Medlemmer af folketinget Maisted (FP) og 
Arentoft (FP) har meddelt mig, at de ønsker 
at tage følgende af dem fremsatte forslag til- 
bage: 

Forslag til folketingsbeslutning om opfor- 
dring til at trække aktstykke nr. 163 om stats- 
forskrivning til Den internationale Udviklings- 
sammenslutning tilbage. 

(Beslutningsforslag nr. B 42). 
Ønsker nogen at optage dette beslutnings- 

forslag. (Ophold). Da det ikke er tilfældet, er 
beslutningsforslaget bortfaldet. 

Skriftlig fremsættelse af orslag: 

Aase Olesen (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om løbende 

regelsanering på det familie- og socialpolitiske 
område. 

(Beslutningsforslag nr. B 66). 
Jeg skal i øvrigt henvise til forslagets tekst 

og de bemærkninger, der ledsager det. 

Agerschou (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om afprøv- 

ning af ikke-autoriserede lægemidler og hel- 
bredelsesmetoder. 

(Beslutningsforslag nr. B 67). 
Jeg henviser til de bemærkninger, der led- 

sager forslaget, og anbefaler det til tingets 
velvillige behandling. 

Torben Lund (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om frem- 

skaffelse og finansiering af  boliger for ældre 
og personer med handicap. 

(Beslutningsforslag nr. B 68). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Maisted (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om. opfor- 

dring til udenrigsministeren om ikke at udnytte 
den af finansudvalget den 7. marts 1984 til- 
trådte bevilling til Den internationale Udvik- 
lingssammenslutning. 

(Beslutningsforslag nr. B 69). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de ledsagende bemærkninger 
hertil. 

Meddelser fra formanden: 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Der er ikke mere at foretage i dette møde. 


